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 امثلة على طريقة الكتابة بالارقام:

 

 

 

 

1. If there are several researches of the first author and two other composers  

in the same year, he distinguishes between the sources in both the list of 

sources and in the text by writing letters after the year of publication: 

ث  . 1 ــ دت  لــفاذا تعــ لفالاول ومعــه  ال ــل مــ  مــ ــادر فــي  ــ بــ ال ة  ــ اخــ فــي نفــ ال

ة ال ع س ف  ة اح ا ادر وفي ال  ة ال   :قائ

ام مه وس ، ناص ح وأن فة ال ل د سه ال ل ع ي وعق ع ي). (2010a ال از أث ال لأرعة  ال

في  ـــ صـــ ـــل ال ـــار ن عي) ل ـــ ي (ال ه لي والـــ ـــ ي والف ـــ ـــ ال ب اللقـــاح فـــي ال ـــ اف مـــ ح أصـــ

 ، لة ال اث ن ة لأ لة ال اي . م لاو وال   . 15-1): 1( 9ال

فــة  ل د ســه ال ــ ــل ع ــي وعق ع ــام مهــ ال ــ وأن وســ ، ناصــ ح ي ). (2010bال ــاز ــأث ال  ال

ة  ـ لـة ال اي . م لاو وال في ال ل ال ص ار ن اخ ل ب اللقاح في وزن ال اف م ح لأرعة أص

 ، لة ال اث ن       15- 1): 1( 9لأ
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AL- Mayahi, A.W. ( 2016 a ) . Effect of Silicon (Si ) application on Phoenix 

dactylifera L. growth under drought stress induced by polyethylene glycol ( PEG ) 

in vitro . American Journal plant Sciences, 7, 1711- 1728.  .  

AL -Mayahi , A .W. ( 2016 b ). Influence of salicylic acid ( SA) and Ascorbic acid 

( ASA) on in vitro propagation and salt Tolerance date palme ( Phoenix 

dactylifera L.) cv. Nersy . Austalin Journal of Crop Science , 10 ( 7 ): 969 -976. 

Kaya, C. and D.Higgs(2003 a). 

Kaya, C. and D.Higgs(2003 b). 

Abu-Rayyan, A.;B,Kharawish and K.Al-Ismail (2004a). 

Abu-Rayyan, A.;B,Kharawish and K.Al-Ismail (2004b). 

Joshi, R.P.; R.P.Kuksal; J.N.Seth(2000a). 

Joshi, R.P.; R.P.Kuksal; J.N.Seth(2000b). 

Josh et al.(2000a). 

(Joshi et al.,2000a). 

2. If the source is a published research by two authors, the reference to it is made in 
one of the two ways above, and what was mentioned in the first paragraph above 
applies to it. 

ن  .2 لف اث فان الاشارة له ت را ل ا م ر  ان ال ه  إحاذا  ق اعلاه، و عل ال

ة الاولى اعلاه،    ما ورد في الفق
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اح اث لة على    :ام

 

ف ( ر اصــ ــل اســ ان و جل ح ســل ــ الــ ور  ). تــاث2018محمد، ع ور واوراق وجــ ــات بــ ل رش م

ة، را م ال لة جامعة ت للعل ا. م ال اتات في ن وحاصل ال    .67-60):2(18ع ال

الاتي   :و في ال 

ل ( لة2018محمد وجل ة ال ا   .) في ب

ل،  لة.2018( محمد وجل ة ال   ) في نها

 

Abdulkareem, A.A and N.H.Hussien(2022). Effect of foliar spray with yeast 

Suspension and Foliartal Nutrient Solution on the Mineral Content of Tissue Lime 

Seedlings Citrus limon L.IOP Conf.Ser:Earth and Environ. Sci.1-7. 
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الاتي :و في ال   

Abdulkareem and Hussien(2022) 

(Abdulkareem and Hussien,2022) 

الي: ل ال ل اعى في ال اح في ال ف اك  ان ه  اذا 

ام  ع اس ل ال ا تف اني ب اح ال ام الاس الاول لل لة اس ل م لة ، فق تف ام ال في ال ن

.( اني ( اللق اح ال  الاس الاخ لل

If there are researchers in the research, consider the following sequence: 

The journal publishing system, a journal may prefer to use the first name of the 
second researcher, while some prefer to use the last name of the second researcher 
(surname). 

ال  Kaya,C. and D.Higgs (3003): م

 Kaya,C. and Higgs.D.(2003)او 

3. If the source is a published research for three or more musicians, the reference to 
it is in the first way, mentioning the last name of the first tuner, followed by the 

phrase (and others), then the date of the source. 

قة الاولى، ذ الاس  .3 ال ن  لف فاك فان الاشارة له ت لاثة م را ل ا م ر  ان ال اذا 

ر. ون) ث تارخ ال ارة ( واخ ه  لف الاول، يل   الاخ لل
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ان ( ر و سع علي اح ،  ماج و رش خ ال ة2013ع ال ل ات ال ة ن ا  ) ). اس

(Trigonella foenum-graecum L.) Fenugreek  اد لفة م ال ات م ار وم لات ال ع ل

ادة الفعالة ها على ال ي وتاث وج ة، .  (Trigonelline) ال را م ال ات للعل لة الف - 104): 4(5م

112.  

الاتي   :و في ال 

ون ( لة2013ع ال واخ ة ال ا   .) في ب

ون،  لة.2013( ع ال واخ ة ال   ) في نها

 

 

Alijanipoor, K; R. Hajihosseini; R. Sariri and A.Vaziri(2019). Extraction, 

purification and characterization of peroxidase from Vitis vinifera wastes. Caspian 

J. Environ. Sci, 17(1): 1-9. 

  :قة الاشارة في ال

Alijanipoor et al.(2019) 

( Alijanipoor et al., 2019) 
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et al.=et alii= others 

4. If the source is devoid of the author’s name, then the reference to it in the 

first way is to put the word (unnamed) or Anonymous and then the date, or it is to 

prove the name of the institution publishing the source instead of the author’s name 

and then the date. 

ة ( . 4 ل ضع ال ن ب قة الاولى ت ال لف، فان الاشارة له  ا م اس ال ر خال ان ال اذا 

) او لف  Anonymous لا اس لا م اس ال ر ب ة لل اش ة ال س ات اس ال أث ن  ارخ او ت ث ال

ارخ ث   .ال

ال ذل   :م

Potato Research Centre. 

  (Anon, 2002) او 

ي  الع ،  او  لا اس  )2002(  

Anonymous(2022) or ( Anonymous, 2022) 

Or: Directorate General of Plant Protection (2022) 

قة  ال ، اما الاشارة له  اح لام ال قع الاشارة م  ن ح م ا  ه وه ق ن ب ة ف ان ال

لي ل  .ال

5. If the source is an unpublished research, but it is acceptable for 

publication in one of the journals, it is referred to by the two words (in press) or (in 

press), and of course the date of publication is not mentioned because it is not yet 

known precisely. 
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6. If the source is a published book, it is indicated by one of the two methods 

above, with mentioning the page number or pages from which the researcher took 

his information (some magazines do not require this), i.e. the name of the 

researcher, the year, the name of the book (the country and the number of pages), 

and the initials of the title are written in capital letters. Except for prepositions. 

لات فانه  .5 ل لل في اح ال ه مق ر ل ا غ م ر  ان ال ل اذا  ـال ار لـه 

) او قة (in press) ( ق ال ع على وجه ال وف  ع لا ي تارخ ال لانه غ مع ال   .و

ة او  .6 ـــف ـــ رقـــ ال ق اعـــلاه، مـــع ذ ـــ احـــ ال ـــار لـــه  را،  ـــ ـــا م ا ر  ـــ ـــان ال اذا 

ـ ذلـ ـلات لا ت عـ ال ماتـه (  احـ معل هـا ال ي اخ م ات ال ف ة واسـ )ال ـ احـ وال ، أ اسـ ال

. وف ال ا ح ة ما ع ان  وف الاولى للع ات) وت ال ف د ال ولة وع اب ( وال  ال

 : لة على ال   ام

Arkin,H. and Colton, R.R. (1969). Statistical Methods. Barens Noble, Inc. 

New York. 226PP. 

PP226. 

P 134-136. 

Wilkins,H.P.(1956). Guide to the Heavens.Frederick Muller Ltd. 

London.107PP.  
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A.O.A.C. (1970). Official Method of Analysis .Association of Official 

Method of Analytical Chemists Washington , D.C., : 910PP 

 

 

  ة ال قة ال ال ي   اب ع ر م  ان م  اذا 

اس 
  العائلة

اس   ،
لف   ال

ة   . (س
(   ال

ان   . ع
اب   ال

رق   .
ء   ال

رق   .
عة   ال

ان   . م
  ال

اس   :
اش   ال

  

ة فاكهة 1995ال ، ع الله محمد ( ي ات ال ات ال ة  –خ  –) . أساس  –ز

ة  ابل ، دار ال ال ة وت ة   وع اتات  غاز  .ن   .ب
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اب  :ك ل   ان

. publisher : Place of 
publicati

on 

.  Edition
(ed)  

.  Volume 
number  

.  Book 
title  

.  Year  ,  Author 

اش   ان ال    اس ال رق     م
عة  ال

ان 
ت    وج

ء    رق ال
  ان وج 

ان    ع
اب   ال

ة    س
  ال

اس   
لف   ال

  

Snedecor,G.W., and W.G. Cochran(1980). Statistical Methods, 7th 

ed., lowa State University Press, Ames,593pp. 

 . اب مع ل  ان اح ف ر  ام م  اس

ان  ـــــ ـــاب، ع ــ لـــــف ال ـــــل ...... اســــ م ان الف ـــــ ة..... ع ــــ ـــل .... ال ــ ــف الف لـــ اســــ م

ة الاولى  ف اب...( ارقام ال ة. –ال ي ع وال ان ال ة) ..... اس م ة الاخ ف   ال

Robinson, F.A. (1973). Vitamins In: Miller L.P (ed)Phytochemistry. 

Vol. 3: 195-220. Van-Nostrand,NewYork.   

اب عات لل ة  اك ع ان ه   اذا 

Gunsalus,I.C. AND R.Y.Stamier (1962). The Bacteria. 2nd ed., 

Vol.2, pp.15-20.Academic press,N.Y.,5vols. 
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  ك فــي ــاب اشــ ــلا فــي  ، او ف ــاح ة  ثــا لعــ ــ  ــاب  ــا فــي  ر  ــ ــان ال اذا 

ة  له ع ة ف ا لفك ـان اسـ رئـ م اب، مـع ب قعه م ال املا ث ي م ون  ، فانه ي

اب.   ت ذل ال

Edwards, G.A. (1953). Respiratory metabolism.In Insect physiology ( 
Roeder, K.E.edit.),pp. 96-146.Wiley.New York. 

7. If the source is a master's thesis or a doctoral thesis, write as follows 

ر 7 ان ال الاتي: ماجرسالة . اذا  راه   وحة د او ا  
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8. If the source is an unpublished report, it is referred to in the first way only 

by the phrase “unpublished report and it may or may not mention the name and 

date of the author of the report, noting that unpublished reports are not included in 

the list of sources.” 

9. If the source is a personal correspondence between the researcher and 

another researcher, it is indicated by mentioning the name of the other researcher 

(or the names of other researchers) followed by the phrase (personal 

correspondence) or Personal Correspondence. 

When supporting more than one researcher in the middle or end of the 

sentence, in the text, the names of the researchers and the years of publication are 

written in parentheses with their order in ascending order according to the years of 

publication.  
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ا غ. 8 ر تق ان ال ارة ( تق غ اذا  ال قة الاولى فق  ال ار له  ر فانه   م

ر او قار غ  unpublished report م ا ان ال ه، عل ق وتار ات ال وق ي او لا ي اس 

ادر ة ال رج في قائ رة لا ت   .ال

احــ . 9 ـار لـه بـ اسـ ال ، فانـه  احـ اخـ احـ و ة بـ ال ـ اسـلات ش ر م ـ ـان ال اذا 

اء  ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ( او اســ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــاحالاخــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـ ة) او ال ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــ ـــــلات ش ــــ ــــ ــــ اســــ ـــارة ( م ــــ ــــ ــــ ــــ ــ ـــــه ال ــــ ــــ ــــ ــــ ) يل ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ                          الاخــ

Personal Correspondence        .  

أيع  ـاح  أك ال اء ال سـ اسـ ـ بـ ق ـ  لـة، فـي ال ـة ال اح في وسـ او نها م 

اء ة ب الاس ق ال فارزة م ع ا واس ات ال ول ا ا ح س اع ها ت ت ات ال مع ت  .وس

لة   :ام

ة إ -  غ ة ال ة وال اصفات ال ل ال ذات ال اف ن فا على  اص ق لق أم ال ع ذ 

نها ي  ائل ال ة الف اس ا" ب ِ خ دها و اف ق أنَ اج                            أنَ مع الاص

      ( El-Shibli and Korelainen, 2009; Govarets and Dransfield, 2005 ).     

ف  -  ع على  Variety ل لف ال ع اذ  ال نة لل اد ال ـ أنَ على الأف ف أو أك ح ص

ل  ة أو ال و ا علاقة الق ى  ه وه ما  أت م ة الأصل ال ن ل على وح اف دل ه ب الأص ا ال

ف سلالة لف سـلالات  Clone ال ا و ت اثلة وراث اتات ال عة ال اد م م ارة ع أف أو أك وهي 

ـــ  ة أو أك ـــفة واحـــ هـــا  ـــا ب احـــ  ف ال ـــ ـــلالة ال ار ال ـــة مـــع أنَ أشـــ ائ ـــة أو ال ائ ـــفات الف ال

، راثي (م ل وال ال ال اثلة  ة م اح  ) .1995; ال ، 1991ال

)Al-Khalifah,2006 ;  Salem et al., 2008 ; Iqbal et al.,2009  ; ، 2010ع (  
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10. Review article Review: Here the researcher is satisfied with reviewing 

the research of others, and in the review article, the materials are collected and 

arranged. The article does not come with a new discovery, but it opens new 

horizons for research, and its pages do not exceed 20 pages. 

ــال  Reviewاجعــــة . مقالــــة م 10 ــــ فــــي مقــ ــــاث الاخــــ و اض ا ع اســــ احــــ  فــــي ال ــــا  : ه

د  اوز عـ ة لل ولا ي ي ح افاقا ج ها تف ي ول اف ج اك قالة  ها، ولا تاتي ال ت اد وت ع ال اجعة ج ال

اتها  ة. 20صف   صف
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11. Short communication, a note, or a letter to the editor, i.e. the researcher 

publishes a short topic, i.e. a brief research, to score a precedent over other 

researchers and then complete his research. 

ي 11 غ عل ل ة  Short communication. ت ر  Noteاو ملاح  Letter toاو رسالة لل

Editor ا عا ق ض اح م اح ث ، ا ي ال ه م ال ل ال على غ ا ل ا م ا 

ه.   ل 
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Damick, A.(2019). The first identification of Phoenix dactylifera  (date 

palm) from Early Bronze Age Lebanon: Short communication. Vegetation History 

and Archaeobotany. 117(7). 

 

12 .Research Bulletin. Technical Bulletin اي تقديم المعرفة في صورة نشرات تتضمن :

  .طرق ونتائج بحث قام بها الباحث 

). تاثير 1980الهباشة، كمال محمد وحازم عبد العزيز محمود وعباس مبادر لفتة ومنهل نحش حلمي (

مض الجبرلين على الازهار وحاصل قبل زراعتها في تراكيز مختلفة من حانقع بذور بعض اصناف الكوسة 

 25) مركز البحوث الزراعية ، وزارة التعليم العالي والبحث العلمي. العراق . 42الثمار. نشرة تقنية رقم (

  صفحة.
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13. Extension service Bulletin: The extension bulletin includes guidance in a 

branch of science such as agricultural spray bulletins in the resistance of a 

particular crop to a specific disease  

تتضمن النشرة الارشادية الارشاد في  :Extension service Bulletin. النشرة الارشادية  13

  فرع من فروع العلم  مثل نشرات ارشاية زراعية في مقاومة محصول معين لمرض معين.

 

  

14. The Information Network (Internet): Recently, researchers have used the 

computer extensively to obtain the latest resources through the information 

network, the Web site, which has greatly facilitated the researchers by entering this 

network and feeding it with basic information related to the specialization, whether 

it is specialized in the subject or certain terms or entering a name. Or the names of 

researchers Author name can also determine the place of publication. 
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): فــي الاونــة14 نــ مــات ( الان عل ة ال ل  . شــ ــ ة لل ــ ب  اســ ن ال ــاح م ال ة اســ ــ الاخ

مـات  عل ة ال ـ شـ ـادر عـ  ث ال ـ  Web siteعلـى احـ ـاح عـ  ا علـى ال ـ ـي سـهل  ال

ع ام  ضــ ال ــ  اء اخ ــ ســ ال اصــة  ة ال مــات الاساســ عل ال ها  ي ة وتغــ ــ ه ال ل الــى هــ خ الــ

ا ة او ادخال اس او اس ات مع اح ل . Author nameء ال ان ال ي م  ل  ت

 

 

14. Personal letters: The process of correspondence with the researcher is 

carried out after knowing his e-mail and his field of specialization and asking him 

to provide assistance by sending some research in the required specialization. 
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: تتم عملية مراسلة الباحث بعد معرفة بريده الالكتروني Personal letters. رسائل شخصية 14

ومجال تخصصه ويطلب منه ابداء المساعدة عن طريق ارسال بعض البحوث في الاختصاص المطلوب ، 

 سلة عن طريق العنوان البريدي وكما يعمل سابق.وفي حالة عدم معرفة البريد الالكتروني تتم المرا

ادر؟ ة ال ة في قائ ال ادر ال    س/ اك ال
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